
Чергування /střídání/ О, Е з І 
 

1. Často о, е (v otevřené slabice) střídají s і (v zavřené slabice) při 
derivaci a slovotvorbě:  

 
V koncovkách a středu substantiv 
 

- водопій – водопою, дохід – доходу, кінь – коня, камінь – каменя, лід– льоду, 
мій – мого, сім – семи, устрій – устрою; 

- ніч – ночі – ніччю, певність – певності – певністю, радість – радості – 
радістю; 

- виселок – виселка, осінь – осені – осінню 
 

- гора – гір, нога – ніг, особа – осіб, слово – слів, село – сіл 
 

- Канів – Канева, Київ – Києва, Фастів – Фастова, Харків – Харкова, Чернігів 
– Чернігова 

 
Střídání s protetickým v před i  
 

- овес – вівса, вівця – овець, вісь – осі 
 
V koncovkách posesivních (přivlastňovacích) adjektiv 
 

- батьків – батькового, батькова; братів – братового, братова; Василів – 
Василевого – Василева, ковалів – ковалевого, ковалева; Петрів – 
Петрового, Петрова; шевців – шевцевого, шевцева 

 
 Ve verbech 
 

- бійся – боюся, стій – стояти 
- вів – вела, замів – замела, плів – плела 

 
Slovotvorba 
 

- будівник (srov. будова), вільний (srov. воля), підніжжя (srov. нога), подвір’я 
(srov.  двора), робітник (srov. робота); зілля (srov.  зелений), сільський 
(srov. село) 

 

2. Nestřídají  
 

 Ve spojích: –ор-, -ер-, -ов- mezi souhláskami:  
 
торг – торгу, хорт – хорта,  смерть – смерті, вовк – вовка, шовк – шовку 
 
-оро-, -оло-, -ере-, -еле v zavřených slabikách:  
 
город, мороз, подорож, порох, сторож; волос, солод; берег, перед, серед, 
через; зелень, пелех, шелест 

 

! ale v otevřených slabikách střídají: береза-беріз (2.p.sg), корова-корів, 

болото-боліт…výjimky: дерево – дерев, джерело - джерел 
 

V cizích slovech: бетон – бетону, камін – каміна, ваніль – ванілі, артишок – 
артишоку aj. 


